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позднее, с сверстниками, о закономерностях последовательной смены обязательных форм общения как резуль-
тата качественных преобразований в структуре основной, предметно-познавательно-игровой и опосредующей 
ее коммуникативной деятельности, о взаимозависимости психического развития ребенка как необходимого 
условия развития его коммуникативной способности, без которой, в свою очередь, блокируется само психиче-
ское развитие, о катализирующей роли социального воздействия взрослого в этом тонком процессе. Показана 
витальная роль взрослых в этом сложном ансамбле взаимодействий как для физического выживания, так и для 
психического и личностного становления человека с момента его появления на свет, а также роль и ценность  
сверстников,  актуализируемая  лишь к концу второго года жизни и формирующая самооценку и самосознание 
ребенка. 
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An interdisciplinary review of the notion of «communication» was conducted as a result of which a full concept 
of the phenomenon of communication was obtained.  Namely, the following areas were paid attention to:  the genesis 
of a child’s first need to communicate with adults and, later, with his/her peers as well as the patterns of the consistent 
change in the mandatory forms of communication as a result of qualitative changes in the structure of the basic, objective-
cognitive games and corresponding to them communicative activities. Attention was paid to the interdependence of mental 
development as a prerequisite for the improvement of a child’s communicative skills, without which, mental development 
may stop. The review also studied the catalytic role of adults in their social impact on this delicate process. Also was 
studied the vital role of grownups in this complex ensemble of interactions for physical survival as well as the mental and 
personal constitution of a human being since his/her birth.  The role and value of one’s peers, which is realized only at the 
end of the second year of life and the self-formation and self-consciousness of the child was also examined.
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Проведен анализ зарубежного опыта подготовки кадров для индустрии туризма. С этой целью были вы-
делены четыре блока стран: Европа и США; Азия и Африка; Австралия; страны СНГ. В качестве ключевых 
категорий, по которым проводился анализ, были выделены следующие: субъект ДПО; структурное подразде-
ление, на базе которого осуществляется подготовка; наличие координирующей структуры; общая концепция и 
методология программ; практическая составляющая программ; информационно-коммуникационные техноло-
гии, используемые в обучении; оценка качества ДПО; документ по результатам обучения; контроль в системе 
выданных сертификационных документов. Основные выводы по зарубежному опыту показали, что актуаль-
ным для внедрения в современные российские программы ДПО будет: использование в учебном процессе 
проектных работ слушателей; организация совместных школ и мастер-классов для обмена опытом; программы 
дистанционного обучения (через интернет – e-learning).
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In the given article we have done the analysis of foreign experience in a further professional training for the tourism 
industry. For this aim four blocks of countries was marked: U.S. and Europe; Asia and Africa; Australia; CIS countries. 
The key categories for analysis were the following: subject of the further vocational education; structural unit, where 
the training take place; presence of a coordinating structure; general concept and methodology of programs; practical 
components of the program; information and communication technologies used in teaching process; assessment of 
the further vocational education quality; document confirming education and results of training; control system of 
certification documents issued. Major conclusion of the international experience analysis have shown that topical for 
implementation in the modern Russian further vocational education programs will be: using in the training process 
project work for students; organization of joint schools and workshops for sharing experiences; distance e-learning via 
Internet.


